
حجت الله عبدالملکی در آستانه برگزاری نمایشگاه ایران اکسپو 
2024 که  8 تا 12 اردیبهشــت  ماه در تهران برگزار می شود به 
تشریح برنامه  های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی برای حضور در 

رویداد اقتصادی پرداخته است:
برخی از کارشناسان حوزه اکسپو معتقدند، برای رسیدن 
به اکســپو موفق نیاز به یک روایت شفاف است. شما فکر 
می  کنید مناطق آزاد با چه روایتی باید در اکسپو حضور داشته 

باشد تا بتواند به موفقیت حداکثری برسد؟
اکسپو یک فرصت خوب برای فعالان اقتصادی و سازمان های 
متولی کشــور است که ظرفیت  های صادراتی را معرفی کنند. 
امســال دومین سالی اســت که مناطق آزاد در رویداد اکسپو 
حضور همه جانبه خواهد داشت. در رویداد امسال، ظرفیت  های 
صادراتی مناطق را نشان خواهیم داد و خود شرکت ها در کنار 
سازمان های مناطق آزاد و ویژه، که متولی امر هستند، حضور پیدا 
می کنند و محصولاتشان را عرضه خواهند کرد. من فکر می  کنم 
مهم ترین پیامی که این نمایشگاه   برای فعالان اقتصادی دارد، 
این است که محصول ایرانی قیمت و کیفیت رقابت  پذیر دارد، 
و باید به این باور برسد چرا که این یک واقعیت است. اقتصاد 
ما یکی از اقتصادهای قوی آسیاســت و محصولات ساخت 
ایران از نظر قیمت و کیفیت بســیار خوب ارزیابی می  شوند. 
ما از نظر کیفیت تولید در دو ســه دهه اخیر به دلیل پیشرفت 
در فناوری و روش های تولید بسیار ارتقا یافته  ایم. قیمت تمام 
شده محصولاتمان نیز از دیگر کشورها پایین تر است و مزیت 
نســبی داریم. ماشین  آلات و روش هایی که استفاده می  کنیم، 
موجب می شود کیفیت   کالاهای داخلی بالا باشد. اما متاسفانه 
کمتر توانسته  ایم این روایت قیمت و کیفیت رقابت  پذیر جهانی 
را مخابره کنیم. این نمایشــگاه فرصت خوبی برای ارائه  این 
ظرفیت است. ما از مناطق آزاد و ویژه، صادرکننده  های نمونه را 
به نمایندگی برای حضور در نمایشگاه انتخاب کردیم، چرا که 
این دغدغه را داشتیم که محصولی که با کیفیت بالا و قیمت پایین 
تولید می کنند را ارائه دهند. طبیعتا در مناطق آزاد و ویژه این داعیه 
را خواهیم داشت که در امر صادرات، حتی از کشور تولیدکننده 
موفق  تر هستیم. به دلیل اینکه این مناطق، بین المللی تعریف 
شده  اند و صادرات یکی از پنج ماموریت اصلی این مناطق است 
و نظامات اقتصادی این مناطق نیز به همین منظور شکل گرفته 
است؛ معافیت  های مالیاتی و گمرکی در این مناطق وجود دارد. 
علاوه بر مزیت  های سرزمینی که در حوزه اقتصاد داریم، این امر 
باعث می شود محصولات ارزان  تر باشند و حضور سرمایه گذار 
خارجی و انتقال فناوری که به تبع آن اتفاق افتاده است راحت  تر 

باشد. ما با این رویکرد در نمایشگاه شرکت خواهیم کرد.
در اکسپو 2023 شما اعلام کرده بودید 370 پروژه و بسته 
سرمایه گذاری به ارزش 5 میلیارد یورو به صورت رسمی در 

نمایشگاه معرفی خواهد شد. بفرمایید آن پروژه چقدر عملی 
شده و چه میزان از این 5 میلیارد یورو محقق شده است؟

سال گذشــته در 4 نوبت بسته  های سرمایه گذاری را معرفی 
کردیم، که نخســتین نوبت، اردیبهشــت ســال گذشته در 
اکســپو 2023 بود که 370 پروژه را به ارزش 5 میلیارد یورو 
معرفــی کردیم. مجمــوع این چهار دوره  ای کــه پروژه    ها و 
بسته  های سرمایه گذاری را معرفی کردیم، بیش از 1000 بسته  
ســرمایه گذاری آماده شد و ارزش آن به لحاظ ریالی، بیش از 
900 هزار میلیارد تومان یا معادل 20 میلیارد یورو بوده است. این 
وعده  ای بود که از ابتدای سال ما مطرح کردیم و خوشبختانه تا 

پایان سال محقق شد. بسته  های سرمایه گذاری را در 12 رویداد 
داخلی و خارجی عرضه کردیم که یکی از آنها همین رویداد 
2023 اکســپو بود. در نمایشــگاه  های دیگری نیز که در باقی 
کشورها مانند چین، روسیه، ارمنستان، ترکیه و باقی کشورها 
برگزار می  شــد حضور یافتیم و فعالیت تبلیغاتی انجام دادیم. 
در نتیجــه  این فعالیت  های تبلیغاتی، مجموعا مقدار تقاضای 
ســرمایه گذاری که از تمام این رویدادها جذب کرده بودیم، 

حدود 880 هزار میلیارد تومان برآورد شد.
جزئیات بیشتری از این بسته ها را می فرمایید؟ چقدر تقاضا 

داشتید و چقدر مشتری جذب شد؟
اگــر بخواهم به طور جزئی به موضــوع بپردازم باید بگویم، 
حدود 2500 تقاضای سرمایه گذاری برای ما رسید که تقریبا 
20 درصد بسته  های ما از آن 2000 بسته، یعنی حدود 200 بسته 
مشتری پیدا کرد و باقی سرمایه گذاری  هایی که صورت گرفت، 
درخواســت    هایی بود که خود سرمایه گذار داشت. در واقع ما 
دست سرمایه گذار را نبستیم که حتما از بین بسته  های مشخص 
شده ســرمایه گذاری کند، بلکه بســته  هایی را که مطالعات 
امکان  سنجی اولیه آنها انجام شده بود ارائه کردیم. زمین موردنیاز 
این بسته  ها انتخاب شده بود و مجوز کار به صورت بی  نام صادر 
شــده و داخل سایت قرار گرفته بود. اما خود سرمایه گذار نیز 
می توانست پروژه  های دیگری پیشنهاد دهد. بنابراین بیش از 
200 بسته آماده مشتری پیدا کرد و به نوعی کارشان را شروع 
کردند و در مراحل مختلف هستند. بقیه نیز پروژه  های خودشان 

بوده است. ما امسال نیز این برنامه را داریم، یعنی علاوه بر 1000 
بسته  ای که سال گذشته ارائه شده بود، بسته  هایی آماده شده است 

که در نمایشگاه اکسپو 2024 عرضه کنیم.
ارزش یورویی بسته  هایی که در اکسپو 2024 عرضه خواهد 

شد   چقدر است؟
چون به تازگی مناطق بارگزاری کرده  اند یا در مرحله بارگزاری 
هستند ما هنوز آمار دقیقی از جمع این مبالغ نداریم و تا قبل از 
نمایشگاه مشخص خواهد شد. پیش بینی من بیش از 200 بسته 
جدید است که در نمایشگاه آنها را رونمایی می  کنیم و اطلاعات 

تکمیلی را بیان می  کنیم.
 فعالان اقتصادی با تجربه  ای که از اکسپوهای جهانی دارند 
معتقدند اکسپو فرصت بسیار خوبی برای گسترش صادرات 
غیرنفتی است. مناطق آزاد در بخش صادرات غیرنفتی چه 
وضعیتی دارد؟ شما شرایط را مطلوب می  دانید یا معتقدید 

نیاز به توجه بیشتر است؟
ما وضعیت را مثبت می  دانیم ولیکن ایده  آل نه، فاصله ما تا آنچه 
باید باشد فاصله  زیادی   است. تمام صادراتی که از مناطق آزاد 
شــکل می گیرد مربوط به صادرات غیرنفتی است؛ چرا که در 
مناطق آزاد اصلا صادرات نفتی نداریم. در مجموع ما 48 منطقه 
آزاد و ویژه داریم، که از این رقم، 18 منطقه آزاد است که تعدادی 
از آنها در حال راه  اندازی هستند و 30 منطقه ویژه هم داریم که 
فعال هستند. مناطق ویژه ما قابلیت صادراتی بسیار بالایی دارند 
و ما فکر می  کنیم ظرفیت صادراتی  ای که داریم بسیار بیشتر از 
این  هاست. طبق برنامه  ریزی صادراتی که داشتیم، هدف  گذاری 
و برنامه  ریزی شده است تا رسیدن به پایان برنامه هفتم، ارزش 
صادرات کشور را به دو برابر عددی که امروز هست برسانیم؛ 
یعنی از 18 میلیارد یورویی که در حال حاضر است، حداقل به 
36 میلیارد یورو برسیم، زیرا ظرفیت محقق کردن این هدف را 
داریم. ســال 1402 جهشی را در سرمایه گذاری تجربه کردیم 
و شاخص  های سرمایه گذاری بین 3 تا 4 برابر شد و همچنین 
میزان تقاضای سرمایه گذاری 4 برابری اتفاق افتاد. طرح  هایی 
که آغاز شدند، احداثی 3.5 برابری ایجاد کردند. امیدواریم در 

سال جاری نیز با همین روند پیش برویم.
طرح هایــی که در حــال اجــرا و احداث هســتند، 
صادرات محورند؟ آیا در صادرات کشور می توانند موثر 

باشند؟
تعداد زیادی از این طرح  ها محصول صادراتی تولید می کنند. در 
نتیجه با اجرای طرح  هایی که سال گذشته شروع شد و امسال 
نیز کلید خواهد خورد، انتظار داریم شــاهد جهش مجددی 
در عرصه  صادرات باشــیم. ما تولیدکنندگان و شرکت های 

مســتقر در مناطق آزاد و ویژه را تشــویق و حمایت می  کنیم، 
که محصولاتشــان را صادر کنند. همچنین مشوق  هایی قرار 
دادیم برای شــرکت های مدیریت صادرات، برای استقرار در 
مناطق آزاد و ویژه که هم محصولات این مناطق را صادر کنند 
و هم محصولات ســرزمین اصلــی را از طریق مناطق آزاد و 
ویژه افزایش دهند. یکی از شــاخص  های ارزیابی جدی  ای را 
که برای مدیران مناطق آزاد و ویژه در نظر گرفته  ایم، شاخص 
رشد صادرات است. در سال های قبل مدیران ما بیشتر دغدغه  
گذراندن امور جاری سازمانشان را داشتند؛ ولی از سال 1402، 
از نظر ما مدیرعامل  هایی در مناطق آزاد و ویژه، برتر هستند که در 
سرمایه گذاری و صادرات سرآمد باشند. این شاخص انگیزه  ای 
در همکاران ما ایجاد می کند که خودشــان وارد عمل شده و 
کمک کنند تا محصول تولیدکنندگان افزایش بیاید، تا بتوانند 
صادرات را انجام دهند. همچنین در این راستا، در بودجه 1403 
مناطق شاهد هستیم که مشوق  های صادراتی برای شرکت های 
مســتقر در این مناطق در نظر گرفته شده است. مجموع این 
برنامه  ها منجر به جهش اقتصادی در امسال و سال های آینده 

خواهد شد.
مناطق آزاد برای بهتر برگزار شدن اکسپو در سال های آینده، 

چه پیشنهادهایی را می تواند به دولت بدهد؟
مهم ترین پیشنهادی که داریم این است که در سطح بین المللی 
اطلاع  رســانی قوی  تری انجام شود. من خوشحالم که امسال 
رسانه  ها به صورت فعال  تر، رویداد اکسپو را پوشش می دهند؛ 
ما باید هم رسانه  های داخلی و هم رسانه  های خارجی را فعال  تر 
کنیــم، و همچنین رایزن  های بازرگانی جمهوری اســلامی، 
مســوولان اقتصادی ســفارتخانه  ها و حتی سفرای ما که در 
حدود 180 کشور حضور دارند، فعال باشند و این رویداد مهم 
را اطلاع  رسانی کنند. از نظر من این مهم ترین رویداد اقتصادی 
کشور است، زیرا همان طور که گفتم کشور ما از نظر کمیت، 
کیفیت و قیمت، شرایط بسیار خوبی برای صادرات دارد. اگر 
برای شما سوال است که با چنین توصیفی چرا حجم صادرات 
ما کم اســت، پاسخ این خواهد بود که ما در سطح بین المللی 
اطلاع  رســانی خوبی نکردیم، و تجار، واردکنندگان و فعالان 
اقتصادی جهان در جریان ظرفیت  های صادراتی و محصولات 
ایران نیستند. مشکل دوم این است که تولیدکنندگان ما دانش و 
مهارت صادرات را ندارند و این مسوولیت دستگاه  های متولی 
است که این مهارت و توانمندی را ایجاد کنند. ما در مناطق آزاد 
و ویژه، خودمان این کار را انجام می  دهیم. اکسپوهایی که هر 
ساله برگزار می  شوند، زمینه را فراهم می کنند که این دو اتفاق 

تقویت بشود.
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دبیر شورایعالی مناطق آزاد عنوان کرد:   

اقتصاد کیش -   رئیس هیأت ورزش کارگری منطقه آزاد کیش گفت: در سال جاری 
بیشتر از قبل شاهد برگزاری رقابت های ملی و بین المللی در جزیره کیش خواهیم بود.

وحید اســناوندی درباره عملکرد هیأت ورزش کارگری منطقه آزاد کیش در ســال 
گذشته، اظهار داشت: با توجه به تازه تاسیس بودن هیأت ورزش کارگری منطقه آزاد 
کیش، سال پرکار و پرتلاشی را سپری کردیم و با انگیزه مضاعف سعی داریم تا ورزش 
کارگری را در بهترین شرایط به پیش ببریم. در تیر ماه سال 1402 ابتدا برای تشکیل 

انجمن های مختلف و عضوگیری اقدام کردیم. 
وی در مورد رویدادهای برگزار شده، افزود: چند رویداد داخلی و کشوری را برگزار 
در کیش میزبان بودیم. مسابقات مختلف از جمله فوتسال کشوری، فوتبال 7 نفره و 

سایر رقابت های داخلی را در کیش برگزار کردیم. 
رئیس هیأت ورزش کارگری منطقه آزاد کیش در مورد نقاط قوت این جزیره در برپایی 
رویدادهای مختلف، عنوان کرد: از لحاظ ساختار و امکانات به منظور برگزاری مسابقات 
کشوری و بین المللی، ظرفیت های بالایی در جزیره وجود دارد که در آینده نزدیک با 
هماهنگی و همدلی بین سازمان های حاضر در این منطقه، بیشتر از قبل شاهد برگزاری 

رقابت های ملی و بین المللی خواهیم بود.

 انگیزه و تلاش در ورزش کارگری 
کیش بالاست

اسناوندی رئیس هیأت ورزش کارگری منطقه آزاد کیش: 

اقتصاد کیش -   نخستین جشنواره گندم، نان و شیرینی با حضور مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد کیش در اسکله تفریحی کیش برگزار شد.

به گزارش اقتصاد کیش؛ نخستین جشنواره گندم، نان و شیرینی با هدف ترویج استفاده 
از نان سالم در سبد غذایی خانوار به همت اداره غله و تعزیرات آرد و نان و اداره امور 
زنان کیش تا اول اردیبهشت ادامه داشت. در این جشنواره نانوایان، قنادان و کارآفرینان 

مشاغل خانگی تولیدات و محصولات مرتبط به صنعت نان را به نمایش گذاشتند.
کارگاه پخت نان ویژه کودکان و نوجوانان با همکاری ماهنامه کودک و نوجوان گلهای 

کیش و برنامه های شاد و مفرح از ویژه برنامه های این جشنواره بود.
رحیم سرهنگی مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش در حاشیه بازدید از جشنواره گندم، 
نان و شیرینی با ابراز خشنودی و استقبال از برگزاری این رویداد،آن را عامل مهمی در 
ارتقاء کیفیت نان و شیرینی کیش عنوان کرد و خواستار برگزاری چنین جشنواره هایی 

در سایر زمینه های دیگر شد.

برگزاری نخستین جشنواره گندم، نان 
و شیرینى در جزیره کیش

 

    اقتصاد کیش -    دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی خبر داد: برای نمایشگاه ایران اکسپو 
2024 حدود 200 بســته  سرمایه گذاری برای پیشنهاد به سرمایه گذاران خارجی در حال آماده  سازی 

است.

آگهى دعوت به مجمع عمومى عادی سالیانه صاحبان سهام 
شرکت بحر انرژی پارس کیش )سهامى خاص(

بدینوسیله به اطلاع  کلیه سهامداران محترم شرکت بحر انرژی پارس کیش)سهامی خاص(با شماره 
ثبت 1۲8۵7و شناسه ملی 1400۵69۲979 میرساند  مجمع عمومی عادی سالیانه این شرکت در روز 
یکشنبه مورخ 1403/0۲/16 ساعت 9 صبح در دفتر شرکت به آدرس کیش- بلوار سنائی - قطعه  

BO 140  ساختمان تندیس - طبقه اول واحد6 )104 (با کد پستی 7941773106 برگزار میگردد.
لذا از سهامداران محترم جهت شرکت در جلسه دعوت  بعمل می آید .

دستور جلسه :
1-انتخاب اعضاء هیئت مدیره

۲-انتخاب روزنامه کثیرالا نتشار
3- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه و هیئت مدیره باشد .

هیئت مدیره

در حوزه بین الملل مناطق آزاد در حوزه بین الملل مناطق آزاد 
باید قویترعمل کنیمباید قویترعمل کنیم

جزیره کیش/صفین قدیم/ روبه روى خانه بومیان 
09179642611

 ( شاورما سورى(عر))

سمبوسه 
لقیمات 
فطایر 

چم چمو 
دونات 

گل گاوزبان 
فلافل عربى 

شاورما عربى 
پیراشکى 

مینى پیتزا 

کافه میکس 
قهوه ترك 

اسپرسو دارك 
شیک شکلاتى 

دمنوش گیاهى 

چاى کرك 
قهوه فرانسه 
شیر زنجبیل 

چاى 
کیک 

shawarma

خیابان کاشانى، نرسیده به میدان سنایى،جنب برج مونا 
ساختمان تندیس، درمانگاه آریا سلامت 

Ariasalamat.kish

مشاوره 
09120217787

نوبت دهى 
09347685899

ام اسکالپ 
کویتیشن آر اف 

لیپوپرو 
اتاق ورزش 

دستگاه کرایولیپولیز   
RF کویتیشن

لاغرى در  
کوتاه ترین زمان 

بیش از ۲00 بســته آماده مشــتری پیدا کرد و 
به نوعی کارشــان را شروع کردند و در مراحل 
مختلف هســتند. بقیه نیز پروژه  های خودشان 
بوده است. ما امســال نیز این برنامه را داریم، 
یعنی علاوه بر 1000 بســته  ای که سال گذشته 
ارائه شــده بود، بســته  هایی آماده شده است 
که در نمایشــگاه اکســپو ۲0۲4 عرضه کنیم.


